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Szekszárd helyőrségben az 1980-as évek 

végétől megszűnni látszott az a katonai 

vegyivédelmi kultúra, amely ott 1960-tól kialakult. 

E kultúra letéteményesei voltak a 9. önálló 

vegyivédelmi zászlóalj (MN 9951), az 5. önálló 

vegyi-, sugárfelderítő század (MN 2718, majd MN 

9224), és a 21. tábori vegyivédelmi anyagraktár 

és javító műhely (MN 5440). 

 Az 5. önálló vegyi-, sugárfelderítő század 

egykori katonái közel 50 évvel a leszerelésüket 

követően szükségét érezték annak, hogy ismét 

találkozzanak volt bajtársaikkal. 

Ezzel elindítottak egy olyan folyamatot, 

amely a későbbi évek során meghatározóvá vált 

az egykori szekszárdi katonák körében, de 

kihatással van az ország valamennyi volt 

vegyivédelmi katonájára is. 

Ennek a folyamatnak az eredménye a 

SZEGZÁRD Veterán Vegyészek Baráti Társasága 

léte és ténykedése. 

*** 
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I. fejezet 

 

A SZEGZÁRD VETERÁN VEGYÉSZEK BARÁTI 

TÁRSASÁGA TEVÉKENYSÉGÉNEK FŐ 

TERÜLETEI 

A SZEGZÁRD Veterán Vegyészek Baráti 

Társasága évek során elvégzett munkája nyomán 

érezhetővé vált a Társaság fő célkitűzése: 

helyreállítani Szekszárdon a több mint egy 

emberöltő alatt jelentősen megkopott, de még 

pislákoló vegyivédelmi emlékezetet.  

Ennek fényében valósultak meg azok a 

kezdeményezések, események, amelyek az 

egykoron Szekszárdon szolgált vegyivédelmi 

katonák szolgálata alatt átélt emlékeit 

felelevenítendő - arra és abból építkező) -, kisebb, 

nagyobb fajsúlyú tevékenységek sorát jelentik. 

 

Ezek az akciók végső soron egy sajátosan 

működő hagyományőrzést jelentenek, hiszen 

merőben eltérnek a ma divatos formaruhás, 

„vonulós” hagyományőrzéstől.  

 

Munkánkban fontos szempontnak tartottuk és 

tartjuk a nyilvánosság biztosítását is. 
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A „nagyvilággal” a kezdetekben saját fénykép- 

és videófelvételeink, illetve az azokból készült 

kisfilmeknek a „Volt Szekszárdon egy laktanya” 

közösségi lapon, majd a Baráti Társaság, valamint 

az „MN 9224” közösségi oldalakon való 

közzétételével tartottuk a kapcsolatot. 

 

Ebbéli tevékenységünkben hamarosan szintet 

léptünk, amikor 2017. május 21-től - sajnálatos 

haláláig - Gottvald Károly fotoriporter volt az, aki 

fényképeivel aktívan vett részt rendezvényeink 

dokumentálásában.  

 

Ezért is mondtuk, hogy ő a Társaságunk 

sajtófőnöke. Szerteágazó kapcsolatrendszere, 

valamint Szeri Árpád újságíróval és Szepesi László 

rádióriporterrel kialakított munkakapcsolatunk is 

hozzájárult ahhoz, hogy rendszeresen jelentek 

meg híradások Társaságunkról. 

 

Az elmúlt 5 évben több mint 30 alkalommal 

adtak hírt életünkről, rendezvényeinkről a 

Szekszárdon megjelenő online- és nyomtatott 

sajtóorgánumok éppúgy, mint a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetsége honlapja, vagy 

a Szövetség Bajtársi Hírlevél című időszakos 

kiadványa, egy interjú erejéig ott voltunk a Paks 

FM rádió kínálatában is, de jelen vagyunk a Babits 
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Mihály Kulturális Központ médiatárában és 

újabban a teol.hu podcast-tárában is. 

 

A közelmúlt öt évében pedig már a 

honlapunknak is jelentős szerep jut.  

 

A hagyományőrzés terén végzett 

munkánk eredményei: 

 

A volt Budai Nagy Antal laktanya főbejárati 

kapuoszlopai és kapcsolódó kerítés-szakasza 

építészeti örökség kategóriában bekerültek 

Szekszárd város helyi értéktárába. 

 

Az egykori szekszárdi vegyi-, sugárfelderítő 

katonák és barátaik kezdeményezésére és 

adományaiból készült el az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század emléktáblája, melynél 

rendszeresek a megemlékezések, koszorúzások. 

 

Szakmai megbeszélések és az Önkormányzattal 

való egyeztetés szintjén megkezdődtek egy 

Honvéd Emlékpark létesítésének előkészületei.  

  

Lépéseket tettünk az elmúlt 60-70 év 

szekszárdi vegyivédelmi tárgyi emlékeinek 

megóvása, bemutathatóságának biztosítása 

érdekében.  
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 Elvégeztük a 9. önálló vegyivédelmi 

zászlóalj csapattörténeti könyveinek 

digitalizálását, előkészítettük egy másolati példány 

létrehozását. 

  

 Néhány éve rendszeresen részt veszünk a 

11-11-11 Nemzetközi Gyertyagyújtási Akcióban. 

 

 Kisfilmeket készítettünk a szekszárdi 

laktanya 1936 és 2002 közötti történetéről, 

valamint az 1960-tól 1987-ig ott szolgált 

vegyivédelmi csapatokról.  

 

Amit a fiatalok hazafias, honvédelmi 

nevelése érdekében tettünk: 

 

Együttműködési megállapodást kötöttünk a 

Szekszárdi Szakképzési Centrum és az Ady Endre 

Szakképző Iskola és Kollégium vezetésével a 

honvédkadét képzés érdekében Katonai 

Emlékszoba létesítéséről. 

A honvédkadét tanulók részére több 

alkalommal írtunk ki katonai témájú irodalmi 

pályázatot. 

Prezentációkon keresztül bemutattuk 

Szekszárd helyőrség katona hagyományait, az itt 

szolgált vegyivédelmi csapatokat, előadásokat 
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tartottunk számukra a vegyifegyver ellenőrzések 

aktuális kérdéseiről.  

A legjobb honvédkadét alegység 

részére megalapítottuk a SZEGZÁRD 

Tanulmányi Díj Vándorkupát. 

Nagy figyelmet fordítunk a kiemelkedően 

teljesítő kadétok és a Baráti Társaság 

tevékenységét segítő személyek, valamint a 

Társaság érdekében átlag feletti munkát végzők 

elismerésére. 

 

A baráti közösségek erősítése terén: 

 

Több alkalommal szerveztünk jó hangulatú 

baráti találkozót, kezdetben az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század volt katonái részvételével, 

később a kör bővült a SZEGZÁRD Veterán 

Vegyészek Baráti Társasága tagjaival, majd a 

hozzátartozókkal. 

 

Ezen találkozókon igyekszünk olyan 

programokat kialakítani, amelyek hozzájárulnak 

az egyének és a kisközösségek újbóli egymásra 

találására. 
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Kiemelkedő munkát végző tagjaink 

tevékenységét állami-, társadalmi- és társasági 

szinten is elismerjük.  

 

Két éve díszes formátumú levéllel köszöntjük a 

kerek évfordulót ünnepló tagjainkat. 

 

A horgász tagjaink alkotta csapataink 

rendszeres résztvevői a Honvéd Sporthorgász 

Egyesület által szervezett versenyeknek. 

 

Lehetőségeink függvényében veszünk részt a 

Bajtársi Egyesületek Országos Szövetsége és a 

BEOSZ Közép-magyarországi Régió tagszervezetei 

rendezvényein. 

 

Szakmai alapra helyezve, jól alakulnak 

kapcsolataink a MH 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj katonáival.  

 

A gyakori tagági átfedésnek köszönhetően 

partneri kapcsolatot ápolunk a Budapesti 

Helyőrségi Nyugdíjas Klub Vegyivédelmi Tagozata, 

és a szekszárdi Zrínyi Miklós Honvéd Nyugdíjas 

Klub tagjaival. 
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A működés területén: 

Jellegénél fogva a Baráti Társaság szervezeti 

életét jórészt az internet világában éli. Így zajlik a 

közgyűlés, de a különböző dokumentumok 

elfogadása, vagy meghatározó kérdések eldöntése 

is.  

A Társaság tevékenységét a tagság által 

választott Vezetőség irányítja, amely a pandémia 

előtt évente 5-6 alkalommal a valóságban is 

ülésezett.  

Az elmúlt két-három évben már inkább az 

online vezetőségi ülések dominálnak. 

Különösen a kezdeti időszakban a vezetőség és 

főleg a tagság komoly, önzetlen egyéni 

áldozatvállalással biztosította az egyes 

projektjeink anyagi hátterét, így különösen az 

emléktábla és a honlap készítését. 

Nem bejegyzett szervezetként tartalmas 

pályázataink ellenére sem tudtunk pályázati 

pénzekhez jutni.  

Kivételt képez a BEOSZ, amelynek - nem nagy 

összegű, de számunkra létfontosságú - 

támogatására időről-időre számíthatunk akár 

rendezvényeink finanszírozása, akár működési 

feltételeink javítása terén. 
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Folyamatosan keressük a kapcsolatot a 

társadalmi- és gazdasági élet azon szereplőivel, 

akik Baráti Társaságunk célkitűzései elérését 

segíteni tudják, velük ennek megfelelő 

együttműködést igyekszünk kialakítani.  

 

Szervezeti szinten élő a kapcsolatunk:  

• tagszervezetként a Bajtársi Egyesületek 

Országos Szövetsége Elnökségével és a Közép-

magyarországi régió vezetésével; 

• Szekszárd MJV Önkormányzata képviselőivel, 

néhány bizottsági elnökkel, 

• a Honvéd Hagyományőrző Egyesülettel; 

• a HM Katonai és Társadalmi Kapcsolatokkal 

foglalkozó (napjainkban gyakran változó) 

szervével; 

• a Szekszárdi (ma már Tolna Megyei) 

Szakképzési Centrum és két helyi 

tagintézménye vezetésével; 

• a Szekszárdi Német Nemzetiségi 

Önkormányzattal, 

• a MH Sodró László 102. Vegyiharc Ezreddel, 

illetve elődeivel: a MH 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóaljjal, és a MH Görgei Artúr 

Vegyivédelmi Információs Központtal; 

• a MH 8. Hadkiegészítő és Toborzó Irodával 

(Szekszárd); 
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• a Budapesti Honvéd Nyugdíjas Klub 

Vegyivédelmi Tagozatával, és a szekszárdi 

Zrínyi Miklós Honvéd Nyugdíjas Klubbal; 

• 2021 nyara óta regisztrált tagjai vagyunk a 

Tolna megyei Civil Szolgáltató Központnak. 

Írásban rögzített Együttműködési 

Megállapodásunk van Szekszárd MJV 

Önkormányzatával, a TMSZC és az Ady Endre 

Technikum vezetésével. 

 

Munkánk megszervezése, a feltételek 

biztosítása terén építettünk és továbbra is építünk 

tagjaink sok év alatt kialakított szerteágazó 

kapcsolati rendszerére.  

Ebben különösen a szekszárdi tagok segítségére 

lehetett számítani, de más helyen lakó tagjaink is 

megtalálhatják testhezálló feladataikat.  

 

Több éve folyamatosan és szisztematikusan 

kutatjuk a szekszárdi laktanyában szolgált, ma 

még élő volt katonákat, ennek köszönhetően – a 

bekövetkező sajnálatos halálesetek ellenére – 

jelenleg még bővülő tendenciát mutat a Társaság 

létszáma. 

Baráti Társaságunk sem mentes azoktól a 

befolyásoló tényezőktől, amelyek nem minden 

esetben pozitívan hatnak tevékenységünkre, 

hangulatunkra. 
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Tagjaink döntő többsége tudatában van 

annak, hogy bár különbözőek vagyunk - akár 

világnézetileg is -, van egy dolog, ami   igazán 

összetart: valamikor, valamennyi ideig, mindegy 

milyen állományviszonyban, de azonos 

alakulatoknál szolgáltunk. 

 

Talán ezért lehetséges, hogy az emberi 

kapcsolatokban egyre több feszültséget okozó 

politikai nézetkülönbségeket jórészt sikerült 

elkerülni. 

 

Elsősorban a gyorsuló idő az, amivel már 

egyre nehezebb megküzdenünk.  

 

Tagjaink nagy része 70 év felett jár és 

sajnos egyre gyakrabban hangzik el: „én már ilyen 

hosszú útra nem vállalkozom”.   

 

Nem nekünk dolgozott az elmúlt két év 

járványhelyzete sem. Sajnos jelenleg is vannak 

covidos tagjaink.  

 

Túl a megbetegedéseken, a bezárkózás és a 

stressz mentálisan is megviselte tagságunkat, ez 

alól természetesen nem kivétel a Vezetőség sem.  
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II. fejezet 

 

HOGYAN IS JUTOTTUNK EL IDÁIG? 

Hivatalosan öt évvel ezelőtt kezdődött az a 

történet, amelyet a következő oldalakon 

megpróbálok összefoglalni az emlékeim, valamint 

az évek során keletkezett dokumentumok alapján. 

 

1. A RÁHANGOLÓDÁS IDŐSZAKA 

 

A kezdet mindenképpen az internet 

világához kapcsolódik. és a közösségi 

portálok használatával kezdődött. 

 

Még az IWIW-es időszakban készítettem a 

szekszárdi laktanyáról egy lapot, majd annak 

megszűnésével, 2015. szeptember 27-én 

létrehoztam a ma is üzemelő, „Volt Szekszárdon 

egy laktanya” FACEBOOK oldalt, amelynek 

jelenleg több mint 630 rendszeres követője van.   

 

Talán ennek köszönhető, hogy 2016 nyarán 

megtalált két volt katonám. akik az 1971-es 

szakaszom tagjai voltak. Gyorsan megbeszéltük, 

hogy a valóságban is találkoznunk kell.  
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Mintegy kéthetes kutatás és szervezés után, 

2016. október 15-én Dobrovszki Miklós 

meghívására Kiskunfélegyházán ez meg is 

valósult.  

 

A találkozón volt szakaszom tagjai - más 

korosztályokkal kiegészülve -, gyűltek akkor össze 

közel 50 év után. 

 

 
 

balról jobbra: Bodrogi Tibor, Müller Ernő, Szikora 
Mihály, Jobban István, Vincze György, Dobrovszki Miklós, 
Friedmann Tamás, Lomjánszki János, Makó Árpád, Erőss 
Ede, Hepp Ádám, Nagy István. 
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A résztvevők már itt rosszallásukat fejezték ki, 

amiért alakulatunknak sem a valóságban, sem a 

virtuális térben nincs nyoma.  

 

Elhatároztuk, hogy a következő évben már 

Szekszárdon találkozunk. Meg is kezdődött egy – 

a mai napig tartó - kiterjedt kutatómunka 

katonatársaink után. 

 

Később ez a találkozó kapta az I. Vegyi Sugár 

Felderítő Találkozó nevet.  

 

Ilyen előzmények után, 2017. május 20-án a 

II. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó alkalmával 

Szekszárdon, már – lényegesen többen -, közel 

hetvenen voltunk. 
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A veterán vegyi-, sugárfelderítő katonák 1973 

óta először léphettek be volt laktanyájukba 

 
Friedmann Tamás „Frici” a század utolsó laboránsa az 
udvaron köszöntötte a résztvevőket és emlékezett meg az 
akkori életünkről.  
 

 
az egykori körlet felfedezése 
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A találkozón már igényként fogalmazódott 

meg, hogy valamilyen formában a városban 

legyen nyoma az alakulat emlékének. 

 

Mivel ez a téma szinte minden beszélgetésen 

felmerült, elindult egy polemizálás, mit is tudnánk 

csinálni?  

És tulajdonképpen itt kezdődik a Baráti 

Társaság igazi története. 

 

2. KÖZVETLEN ELŐZMÉNYEK 

Valamikor július elején – a korábbi 

találkozókon felmerült igény alapján -, Hepp 

Ádámmal felkerestük Törő György ny. alezredes 

népi fafaragó művészt és elbeszélgettünk vele egy 

esetleges laktanyai emlékhely formájáról, 

kialakításának lehetőségeiről.  

Törő György ekkor vállalta egy Emlékfa 

elkészítését, aminek felállítása a laktanya ingatlan 

tisztázatlan tulajdonviszonyai miatt erősen 

kérdésesnek tűnt.  

Itt került szóba a laktanya bontása utáni 

maradványok esetleges védetté nyilvánítása is. 
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A laktanyai emlékhely kialakítása érdekében 

július 20-án a Hadtörténeti Intézet és Múzeum 

Főigazgatójával levélben vettem fel a kapcsolatot. 

 

Tisztázásra vártak azonban a lehetséges 

jogi kérdések.  Így például fontos kérdés volt 

abban az időben, hogy a terület tulajdonjoga – ami 

meghatározhatta az engedélyeztetés 

szükségességét és menetét - sem volt egyértelmű.  

 

Felvetődött ugyanakkor, hogy jó lenne a 

laktanya kerítését védelem alá helyeztetni - amire 

magánszemélyként kevés esély látszott -, ezért 

célszerűnek tűnt valamiféle szervezet alakítása. 

 

Már ebben az időszakban bevontuk az 

együtt gondolkodásba néhány aktív, könnyen 

elérhető volt katonatársunkat.  

 

Foglalkoztatott bennünket egy egyesület, 

vagy egy alapítvány létrehozásának gondolata, 

ezeket azonban a várható adminisztrációra való 

felkészületlenségünk, néhány társunk kedvezőtlen 

egyesületi tapasztalata, valamint a 

rendelkezésünkre álló - általunk rövidnek becsült - 

idő miatt végül is elvetettük. 

 

Kézenfekvőnek tűnt tehát egy – az 

egyesületi formától eltérő - szervezet létrehozása.  
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III. fejezet 

 

 

ŰTKERESÉS, PÁRHUZAMOS MUNKA,  

ÖSSZETARTÓ IRÁNYOK  

 

Számtalan csoportosulás volt (és létezik) 

ma is, amely az egykori katonákat tudhatta 

soraiban, de a legkülönbözőbb ismérvek alapján 

(fegyvernem, helyőrség, állománycsoport stb.) 

elkülönülve.  

 

Olyan hivatalos szervezet, mint amit mi 

képzeltünk el, ahol egyenrangú partnerekként 

vesznek részt a volt sor-, illetve a hivatásos 

katonák és családtagjaik is, és ahol nyoma sincs 

az egykori függőségi viszonyoknak -, tudomásom 

szerint nem volt abban az időszakban az 

országban. 

 

Július 20-án sokoldalú, köztük ügyvédi 

konzultációt követően, a laza közösségünk 

összefogása, a csírájában megjelenő 

hagyományteremtést, illetve hagyományőrzést 

célzó elképzelések kimunkálása és az erősebb 

érdekérvényesítés érdekében, Hepp Ádámmal 

megalakítottuk a SZEGZÁRD Veterán Vegyészek 

Baráti Társaságát.  

 



20 

 

Azt hiszem joggal tarthatjuk úgy - és ezt 

mások is megerősítették -, hogy megalakulásakor 

Baráti Társaságunk „unicum” volt és részben ma is 

azok vagyunk.  

 

Ezen a napon hoztam létre a SZEGZÁRD 

Veterán Vegyészek Baráti Társasága című 

Facebook oldalt is, amely fontos szerepet játszott 

a szerveződésünk kiteljesedésében.  

 

Nem mellesleg az oldal napjainkig aktív 

szerepet tölt be szervezetünk működésében. 

 

Ügyvédi segédlettel gyorsan elkészült az 

ilyen jellegű civil társaságok esetében elvárt 

tartalmú és formájú Alapító okiratunk.  

 

Adott volt tehát a jogi keret és a platform 

ahhoz, hogy a volt katonatársaink csatlakozásával 

gyorsan nőjön taglétszámunk.  

 

Kezdetben az időközben „felfedezett” és a 

közösségi hálón elérhető bajtársainkkal 

alakítottunk ki élő kapcsolatot, majd a 

következőkben a telefonos megkeresések 

domináltak.  

 

 

https://www.facebook.com/groups/1429287253853742/
https://www.facebook.com/groups/1429287253853742/
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Az első néhány napban több mint 20 volt 

szekszárdi katona lépett be a Társaságba, akik az 

5. önálló vegyi-, sugárfelderítő század kötelékében 

szolgáltak, majd lassanként megjelentek a 

zászlóaljnál szolgált katonák is.  

 

Jelenleg tagjaink az ország 38 helységében 

élnek, de van néhány olyan tagunk is, aki 

külföldön lakik. 

 

Az Alapító Okirat szerinti Alapszabályunk 

kidolgozásához – a hatályos jogszabályoknak való 

megfelelőség biztosítása érdekében - szintén jogi 

segítséget vettem igénybe. 

 

Erre az időszakra Gallai Bence jóvoltából 

elkészült Társaságunk azóta is használt logója.

 
 

Így a tagság augusztus 9-től a Facebook-

oldal lehetőségeit kihasználva, már egy jogilag is 

helytálló Alapszabályról nyilváníthatott véleményt 

és fogadhatott el ezen a fórumon az online 

szavazás módszerével. 
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Szeptember végére adottak voltak Baráti 

Társaságunk működésének jogi keretei, és 

elkezdtünk működni - gyakorlatilag - egyesületek 

módjára azon kötöttségek és előnyök nélkül, 

amelyek rájuk vonatkoznak.   

 

Ezekben a hónapokban párhuzamosan 

zajlottak a Társaság szervezeti életét biztosító 

események, de már megkezdődtek a 

célkitűzéseink megvalósítása is. 

 

 Ezért majdnem lehetetlen egzakt módon 

időrendbe rakni ezt a sokszereplős, több 

helyszínen zajló eseménysort. 

 

Első fontosabb akciónkként 2017. 

szeptember 8-án Hepp Ádám jelentős informális 

előkészítése után, az időközben már működő 

Baráti Társaság nevében írásban is 

kezdeményeztük a volt Budai Nagy Antal laktanya 

főbejárati kapuoszlopai és kapcsolódó kerítés-

szakasza felvételét Szekszárd város helyi 

értéktárába.  

 

Az ügyben döntő október 31-i bizottsági 

ülésen Társaságunkat Hepp Ádám, Rácz József és 

jómagam képviseltük.  
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Az Értéktár Bizottság - szóbeli 

indoklásunkat is meghallgatva - javaslatunkat 

elfogadta és a javasolt létesítményt felvette a helyi 

értéktárba az Építészeti Örökség kategóriába, amit 

a Tudásközpont építése során figyelembe kell 

venni. Az ülésen már jeleztük azt a szándékunkat, 

hogy ezen a területen valamiféle emlékhelyet 

kívánunk létrehozni.  

Az értéktár Bizottság döntését követően 

megkezdődött az emlékhely konkrét 

elgondolásának kialakítása. 

 

Társaságunk szabályszerű működéséhez 

persze szükség volt egy hivatalos irányító szervre 

is. Első körben – mint a szervezet egyik alapítója 

– a közösségi lapunkon megtettem jelölésemet a 

vezetőségi tagokra.  

November 01-ére online szavazáson 

megválasztottuk a Baráti Társaság tiszteletbeli 

elnökét Kriston István személyében. Vezetőségi 

tag lett: Bodrogi Tibor, Hepp Ádám és Szikora 

Mihály.  

 

November 7-én bemutatkozó látogatáson 

fogadott a HM Társadalmi Kapcsolatokat 

Koordináló Főosztály vezetője, akivel eszmecserét    

folytattunk a Társaságunkról, valamint a HM 

szervektől várható támogatásról. 
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November 14-én állomáshelyén kerestem 

fel a székesfehérvári 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj parancsnokát. 

A megbeszélésen tájékoztattam 

Társaságunkról és egyeztettünk a volt 9. önálló 

vegyivédelmi zászlóalj - vélhetően az alakulatnál 

lévő - csapatmúzeumi anyagai felkutatása és 

Szekszárdra juttatása érdekében. 

 

A megbeszélésen a parancsnok felajánlotta, 

hogy előadások, technikai bemutatók, emlékszoba 

berendezés formájában támogatja a kadétképzés 

érdekében végzendő tevékenységünket. 

 

November 21-én, a tagság 

kezdeményezésére indított szavazás 

eredményeként Dobrovszki Miklós, Rácz József, 

valamint Vincze György megválasztásával 

kiegészült a vezetőség.  

Még ebben a hónapban megtörtént a 

kapcsolatfelvétel a Szekszárdi Szakképzési 

Centrum főigazgatójával, valamint az Ady Endre 

Szakképző Iskola és Kollégium vezetésével.  

Ugyancsak ebben a hónapban a Honvéd 

Hagyományőrző Egyesülettel és a Bólyai János 

Honvéd Alapítvánnyal közösen Nagy László Gerő 

ny. ezredes mentorálásában irodalmi pályázatot 
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írtunk ki az Ady Iskola honvédkadét tanulói 

részére. 

November 30-án Hepp Ádám 

kezdeményezésére megbeszélést folytattunk a 

laktanyai emlékhely látványterve elkészítéséről 

Dr. Fusz György szobrászművésszel, aki azt 

felajánlásként vállalta is. 

December 20-án Kriston István tiszteletbeli 

elnök jelenlétében hivatalosan is megalakult a 

Bodrogi Tibor, Dobrovszki Miklós, Hepp Ádám, 

Rácz József, Szikora Mihály, Vincze György 

összetételű Vezetőség. 

 

Kialakult a munkamegosztás, elfogadtuk a 

következő évi munkatervet. 
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További feladatokat fogalmaztunk meg a 

Laktanyai Emlékhely érdekében, megkezdődtek 

egy vegyi-, sugárfelderítő emléktábla 

létesítésének előkészületei. 

Városi szinten nagyjából erre az időszakra 

esett a közbeszerzés meghirdetése a laktanya 

helyére tervezett Tudásközpont tervezésére.  

 

Rácz József segítségével - aki jó felderítőhöz 

méltóan figyelemmel kísérte az eseményeket - 

kellő időben értesültünk a nyertesről. 

 

 

IV. fejezet 

 

AZ ELSŐ TELJES ÉV 

 

2018 januárjától - gyakorlatilag minden 

lehetséges módszert és alkalmat kihasználva - 

folytatódtak a Laktanyai Emlékhely létesítését 

célzó informális tájékoztatások és megkezdődtek 

a valóságos megbeszélések is.  

Müller Ernő az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század volt harcjármű vezetője 

informális úton tájékoztatta a szekszárdi 

polgármestert és az alpolgármestert, Hepp Ádám 

pedig a városi főépítésszel ismertette 

elképzelésünket.  
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Egy korábbi tagsági igény alapján január 

14-én megbeszélést folytattam a MH 59. 

Szentgyörgyi Dezső repülőbázis illetékesével egy 

lehetséges látogatásunkról a kecskeméti bázison, 

ami későbbi szervezési hibánk miatt nem valósult 

meg. 

 

Január 26-án informális úton történt 

előkészítést követően, - Müller Ernővel közösen - 

a Tolna megyei Kormánymegbízottal folytattunk 

megbeszélést.  

 

A sok területet átfogó találkozón 

Társaságunk bemutatását követően - szó esett 

szervezetünk irányultságáról, szándékainkról, 

lehetőségeinkről.  

 

A megbeszélés során az eredeti 

célkitűzéseinknek megfelelően, a szakmai 

kérdések vázolására – így a Laktanyai Emlékhely 

létesítésére és az 5. önálló vegyi-, sugárfelderítő 

század emléktáblája elhelyezési szándékára - 

helyeztük a fő hangsúlyt.  

 

Ugyanezen a napom tájékoztattam az 

elképzeléseinkről a Szekszárdi Önkormányzat 

Gazdasági és Pénzügyi Bizottságának elnökét, aki 

segítséget ígért elképzeléseink magvalósításához, 
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a finanszírozási lehetőségek megkeresésében és 

megteremtésében.  

 

A hónap végén az egyeztetett terveknek 

megfelelően Börcsök Rudolf 

ny. ezredes, Vékony Ernő 

ny. alezredes, Solymossy 

Zoltán ny. főhadnagy, Nagy 

Gábor ny. ezredes és 

jómagam meglátogattuk a 

székesfehérvári 93. Petőfi 

Sándor Vegyivédelmi 

Zászlóaljat, ahol három 

napig kutattuk a Kiskőrösön 

is megfordult 9. önálló 

vegyivédelmi zászlóalj anyagait. 

 

A munka eredményeként az alakulat 

irattárában előtaláltuk a hajdani 9. önálló 

vegyivédelmi zászlóalj csapattörténeti- és 

dicsőségkönyveit.  

 

A raktárakból pedig előkerült a zászlóalj 

egykori csapatmúzeumába tartozó több SM 

ládányi eszköz és egyéb relikvia, melyeket a 

fehérvári zászlóalj katonái segítségével azon 

melegében elő is készítettünk a Szekszárdra való 

szállításhoz. 
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Már januárban megpróbáltunk helyet 

keresni a gyűjteménynek. Számításba vettük a 

magánkézben lévő Baka Múzeumot – ahol már volt 

minimális mértékű MN anyag -, a tulajdonosok 

azonban helyhiány miatt nem tudták akceptálni 

elgondolásunkat. 

 

Dr. Ódor Gáborral, a Wosinszky Mór Megyei 

Múzeum igazgatójával folytatott megbeszélés is 

csak annyiban volt eredményes, hogy a múzeum 

átvette volna a relikviákat, a kiállításukat viszont 

nem tudta garantálni. 

 

Ilyen előzmények után jutottunk el a 

Szekszárdi Szakképzési Centrumhoz, ahol a 

főigazgató hajlandóságot mutatott a gyűjtemény 

befogadására. 

 

Március 21-én vezetőségi ülésen 

tárgyaltunk – többek között - a május 26-i 

találkozó előkészítéséről és a hátra lévő 

feladatokról, a tervezett feladataink 

finanszírozhatóságának biztosításáról, döntöttünk 

bankszámla nyitásáról. 

Elfogadtuk és további kimunkálásra 

alkalmasnak találtuk a dr. Fusz György 

szobrászművész által készített látványrajzot a 

Laktanyai Emlékparkról.  
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Április 3-án - jobb megoldás híján - Bodrogi 

Tibor lakossági folyószámlát nyitott, amelyet a 

banknál tett nyilatkozatával a Baráti Társaságunk 

rendelkezésére bocsátott (mivel nem vagyunk 

bejegyzett szervezett több év erőfeszítésével sem 

sikerül céges bankszámlát nyitnunk).  

Már a bankszámla nyitásnál alapelv volt - és ez az 

Alapszabályunkba is bekerült -, hogy az első 

pillanattól cégszerűen működtettük azt, a pénzhez 

való hozzáféréshez két vezetőségi tag együttes 

szignójára volt szükség. 

Április 6-án a Fusz György által készített 

látványrajzra alapozva hivatalos előterjesztésben 

jeleztem az Önkormányzat Humán Bizottságánál a 

Honvéd Emlékpark létesítési igényünket.  

Április 11-től megkezdődött az emléktábla 

készítés pénzügyi hátterének megteremtése, a 

lehetséges kivitelezők felderítése, árajánlatok 

bekérése, folyamatos elbírálása.  
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Ezen a napon Kriston István ny. alezredes, 

tiszteletbeli elnökünk Budapesten átvette a 

GAMMA Zrt. vezérigazgatója által Társaságunknak 

ajándékozott – és immáron a csapatmúzeumi 

anyagaink részét képező – műszereket.  

Az eszközöket Dr. Meglécz Miklós ny. mk. 

ezredes 18-án szállította Szekszárdra és 

jegyzőkönyvileg átadta az Ady Endre Szakképző 

Iskola és Kollégium igazgatójának.  

Ugyancsak ezen a napon személyem, majd 

18-án dr. Meglécz Miklós ny. mk. ezredes tartott 

vetített képes előadást az Ady Szakképző 

Iskolában a kadétok részére.  

Április 18-án Rácz József segítségével 

informális úton felvettük a kapcsolatot a 

Tudásközpont lehetséges tervezőjével. 

Közben szinte folyamatosan megpróbáltuk a 

célkitűzéseink megvalósításához az egyéni 

hozzájárulásokon túl az anyagi alapokat 

szélesíteni.  

Április 27-én két pályázatot is beadtunk a 

HM Társadalmi Kapcsolatokat Koordináló 

Főosztályára. Két hónap elteltével aztán kiderült, 

hogy tartalmilag ugyan kifogástalanok, mivel 

azonban nem vagyunk cégbíróságon bejegyzett 

szervezet, elutasították azokat. 
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Május 8-án – a korábbi szóbeli 

megállapodást megerősítendő - a Szekszárdi 

Szakképzési Centrum főigazgatójával és a SZSZC 

Ady Endre Szakképző Iskola és Kollégium 

igazgatójával aláírtam a Katonai Emlékszoba 

létesítéséről és üzemeltetéséről szóló háromoldalú 

megállapodást.  

Ekkor szállította a 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj Szekszárdra a volt 9. ö. 

vegyivédelmi zászlóalj előtalált csapatmúzeumi 

anyagait, amelyeket a megállapodás alapján át is 

adtunk az iskola kijelölt felelősének. 

 

Ugyanekkor Müller Ernő informális 

előkészítését követően, bemutatkozó látogatáson 

fogadott Szekszárd MJV polgármestere, ezzel 

megtörtént az első hivatalos személyes 

kapcsolatfelvétel a város vezetésével. 

A találkozón részt vett az Önkormányzat 

Gazdasági és Pénzügyi Bizottságának elnöke is, a 

fő témája a Honvéd Emlékpark létesítésére 

vonatkozó elképzelésünk megtárgyalása volt.  

A találkozón kaptuk meg a lehetőséget, 

hogy hivatalosan is egyeztessünk a tervező 

irodával, amely erre az időszakra már birtokában 

volt a polgármester hozzájárulásának az 

elképzelésünk beépítésére.  
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A kapott információk alapján azon 

melegében megkerestük az építész irodát és 

részletesen megbeszéltük elképzelésünket a 

Tudásközpont vezető tervezőjével.  

Ezekben a hetekben már gőzerővel folytak 

az előkészületek az emléktábla létesítése, 

avatása, és a III. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó 

előkészítése, szervezése területén is, ahol jelentős 

teher hárult elsősorban a vezetőség tagjaira, de 

más volt vsf. katonára is. 

A tábla anyagi alapjainak megteremtésére 

széleskörű összefogás alakult ki, amelyben többek 

között részt vállalt: Bodrogi Tibor, Baka Géza, 

Bokor István, Bomba Gyula, Borbély Mátyás, 

Börcsök Rudolf, Csikós Attila, Gáspár Rudolf, Gróf 

Lajos, Haiszer Péter, Hepp Ádám, Jobban István, 

Klézli János, Kóré Vilmos, Köteles Jenő,  Kriston 

István, Makrai Gyula, Matók Lajos, Megyesi Gábor, 

Müller Ernő, Neiner Ferenc, Németh Attila, Novák 

László, Potyondi Pál, Rácz József, Sersli Tibor, 

Somodi Béla, Szentpéteri István, Vadász József, 

Veszelka Vendel, Vincze György, Zádori Zoltán. 

Időközben befutottak az első adományok 

azoktól is akik a Honvéd Emlékparkot (is) 

szívügyüknek tekintik:  Bodrogi Tibor, Csikós 

Attila, Haiszer Péter, Hepp Ádám, Hradszky 

György, Jobban István, Klézli János, Köteles Jenő, 
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Matók Lajos, Megyesi Gábor, Neiner Ferenc, 

Németh Attila, Novák László, Rácz József, Szűcs 

János, Szűcsné Pöttendi Margit. 

Rácz József a kedvező árajánlatot adó és jó 

referenciákkal rendelkező Bojás János mórágyi 

kőfaragó mesternél megrendelte a több hetes 

konzultáció során kialakított emléktáblát. 

 

A kész emléktábla - rajta a Farkas Pál 

szekszárdi szobrászművész által készített, VSFUG-

ot ábrázoló bronz domborművel –, május 25-én 

került az 5. önálló vegyi-, sugárfelderítő század 

egykori elhelyezési épülete falára.  

 

Így azt másnap, május 26-án a III. Vegyi 

Sugár Felderítő Találkozó kiemelt programjaként, 

ünnepélyes keretek között avattuk fel. 

 

https://www.facebook.com/groups/1429287253853742/user/100003193738999/?__cft__%5b0%5d=AZWreEQy-ARUXueNb9CNFTXH79SxJd7R3Zn89OtTpzqGl_uCzmcrNOmOBL9rU6bCw_x-9JDp6u0v1rzeiQZAQurWZZzEmY3V2P45OjWC8S_o-HBAKNCth5jCAaCMBdZC_mHH8Q6ofyXPILXUNjziRbNl&__tn__=-%5dK-R
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Azóta az arra járókat márványtábla 

emlékezteti a szolgálatát becsülettel teljesítő 

alegységre. 

A találkozó napján, Molnár Péter alezredes 

szállította Szekszárdra a MH Görgey Artúr 

Vegyivédelmi Információs Központ parancsnoka 

által Baráti Társaságunknak ajándékozott 

technikai eszközöket. 

Június 26-án az Ady Szakképző Iskola 

tanévzáró ünnepségén, a helyőrség vegyivédelmi 

hagyományai megőrzése és ápolása érdekében 

végzett munkájáért Müller Ernővel adtunk át 

elismeréseket. 

A Baráti Társaság elnöke által 

adományozott emléktárgyat és oklevelet vehette 

át Ábrahám Norbert, a Szekszárdi Szakképzési 

Centrum főigazgatója, és Juhász Gábor, a SZSZC 

Ady Endre Szakképző Iskola és Kollégium 

igazgatója, elismerő oklevelet kapott Radics 

Vivien, Hajdú Martin és Janó Máté honvéd kadét. 

Tálosi Zoltánnak, a SZSZC Ady Endre 

Szakképző Iskola és Kollégium kollégiumi 

nevelőtanárának a Honvéd Hagyományőrző 

Egyesület Emlékérmét adhattam át. 
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Az irodalmi pályázat keretében készített 

önálló honvéd hagyományőrző munkájáért a kiírók 

nevében külön díjjal jutalmaztam Gálosi Gergő 

honvéd kadétot. 

Augusztus 24-én valóságos és online 

vezetőségi ülésen értékeltük az év során - 

kiemelten a VSFT érdekében - végzett munkánkat, 

pénzügyi helyzetünket.  

Augusztus 24-én 

először adtam át a 

Baráti Társaságunk 

azóta hivatalossá vált 

emléktárgyát, a VSF 

emléktáblán látható 

bronz VSFUG-

dombormű kerámia 

változatát. 

Az emléktárgyat és a vele járó oklevelet a 

vezetőségi ülésen Bodrogi Tibor, Hepp Ádám, Rácz 

József és Vincze György vehette át. 

Szeptember 26-án Nagy Imrének a SZSZC 

Vendéglátó Szakképző Iskola igazgatójának 

emléktárgy és oklevél átadásával köszöntem meg 

sokoldalú támogatását. 
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Október 1-én Solymos Tóni (aki 1963. és 

1965 között laboránsként szolgált a vsf. 

századnál) katonaélményeire való emlékezése 

jegyében adott teltházas koncertet a Babits 

Kulturális Központban egykori laktanyai katona 

zenekara még élő tagjai (Venczel József, Nagy 

Károly, Jaszenovics Géza) jelenlétében.  

A koncert sikere érdekében, a sajtó-

megjelenések biztosításában Hepp Ádám végzett 

jelentős szervezőmunkát.  

A koncerten a Társaság és a volt vegyi-, 

sugárfelderítők nevében Solymos Tóninak kerámia 

emlékpakettet, a zenekar jelen lévő tagjainak apró 

emléktárgyakat adtam át. 

Október elejére, a Tudásközpont 

tervezésének előrehaladtával véglegessé vált, 

hogy az előzőekben elgondolt módon nem 

alakítható ki a Honvéd Emlékpark.  
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Az építész tervezők által felajánlott változatot 

hosszas egyeztetések, számos konzultáció után 

elfogadtuk, november közepére az elképzelésünk 

módosított változatban ugyan, de mind az 

építészeti-, mind a költségvetési tervbe bekerült. 

 

Október közepétől a Nyíri Honvéd Egyesület 

által, a BEOSZ megalakulása 30. évfordulója 

tiszteletére indított ökológiai kezdeményezéshez 

(Baráti Társaságunkra aktualizálva) 30 év – 30 fa 

- 30 település szlogennel csatlakoztunk.  

A honvédelmi miniszter, (ismereteim 

szerint) első alkalommal tüntetett ki - közel 50 

évvel a leszerelését követően - volt sorkatonát.  

Ebben a megtiszteltetésben részesült Hepp 

Ádám, szervezetünk titkára, aki október 23. 

alkalmából a Baráti Társaság megalakítása és 

működtetése érdekében végzett munkájáért, a 

Honvédelemért Kitüntető Cím III. fokozatát 



39 

 

Budapesten a Stefánia Palotában, a Honvédelmi 

Minisztérium központi ünnepségen felesége 

jelenlétében vehette át. 

A hatvanas-, hetvenes évek gyakorlata 

szerint a hadsereg éves szervezési ciklusának 

kezdete és vége általában október 31., vagy 

november 01. volt.  

Így történt ez az 5.önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század esetében is, amely 1961. 

október 31-én alakult meg (lépett hadrendbe) 

Szekszárdon, majd 1973.október 31-gyel 

megszűnt (törölték a hadrendből) Kiskőrösön.  

Ezért úgy döntöttünk, hogy évente, ezen a 

napon a VSF emléktáblánál elhelyezett koszorúval 

emlékezünk alakulatunkra, katonáira és lerójuk 

kegyeletünket elhunyt bajtársaink előtt.   

Az első ilyen jellegű koszorúzásra 2018. 

október 31-én került sor Baráti Társaságunk 

szervezésében. 

November 01-én Nagy László Gerő ny. 

ezredes támogatásával, a SZEGZÁRD Veterán 

Vegyészek Baráti Társasága nevében 

megalapítottam a „SZEGZÁRD Tanulmányi Díj-

Vándorkupát”. 
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A tanulmányi díj alapító okiratát november 13-án 

Ábrahám Norbert, a Szekszárdi Szakképzési 

Centrum főigazgatója rövid ünnepség keretében 

ismertette a honvédkadétokkal. 

November 10-én Csikós Attila ny. őrnagy 

vezetésével 6 kadét elvégezte a csapatmúzeumi 

anyagaink témakör szerinti szétválogatását, majd 

ennek megfelelően újraládázta azokat.  
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Úgy látszik erre az időszakra már híre ment 

Baráti Társaságunknak.  

November 11-én egy rendezvényen a 

Bajtársi Egyesületek Országos Szövetsége elnöke 

felvetette, hogy - ismerve a tevékenységünket -, 

szívesen látná Baráti Társaságunkat a 

Szövetségben. 

Ugyancsak ebben az időben - a Magyar 

Honvédség 170 éves évfordulójára emlékezve -, a 

Szekszárdi Szakképzési Centrum Főigazgatójával 

közösen, újabb irodalmi pályázatot írtunk ki a 

kadétok részére, amely sajnos a későbbiekben 

eredménytelennek bizonyult.  

November 30-án a Vezetőség megtárgyalta 

a BEOSZ elnökének felvetését, és úgy határozott, 

hogy a csatlakozás kérdésében virtuális 

taggyűlésnek kell döntenie, ugyanakkor 

felhatalmazta a Baráti Társaság elnökét az 

előkészítő megbeszélések lefolytatására.  

Pontosítottuk a vezetőségen belüli 

munkamegosztást, ettől az időponttól Vincze 

György elnökhelyettesként funkcionál. 
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V. fejezet 

A SZÖVETSÉGHEZ VALÓ CSATLAKOZÁS 

JEGYÉBEN 

A 2019-es év első negyede három nagyobb 

téma körül forgott, úgymint Baráti Társaságunk 

csatlakozása a Bajtársi Egyesületek Országos 

Szövetségéhez, az Alapszabályunk pontosítása az 

új helyzetnek megfelelően, és a IV. Vegyi Sugár 

Felderítő Találkozó előkészítése.  

Január 12-től életbe lépett az Alapszabály 

tagdíjfizetéssel kapcsolatos elemekkel kiegészített 

változata, ezzel megkezdődhetett egy olyan 

viszonylag stabil anyagi alap megteremtése, 

amely jelentős mértékben megkönnyítette 

tevékenységünket. 

Január 17-én – mivel a Tudásközpont tervei 

a Honvéd Emlékmű vonatkozásában csak a 

helyszín kialakítását tartalmazzák -, 

ötletpályázatot írtunk ki a művészeti koncepció 

előkészítésére. 

Február 1-25 között virtuális közgyűlésen 

tárgyaltuk meg a Bajtársi Egyesületek Országos 

Szövetségéhez való csatlakozás témakörét, illetve 

az új Alapszabály tervezetét. A Tagságunk   online 

szavazással elfogadta, mind a Szövetséghez való 

csatlakozást, mind az új Alapszabályt. 
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Február közepére kialakult egy elgondolás a 

volt laktanyai varroda épületének közösségi célra 

történő hasznosítására. 

Az elképzelés lényege az volt, hogy 

Vendéglátó Szakképző iskola ingatlanán lévő 

leromlott állapotú épület a teljeskörű felújítást 

követően közösségi házként funkcionált volna 

tovább.  

Az épület helyet adott volna az Ady Iskolába 

tervezett Katonai Emlékszobának immár 

Helyőrségi Vegyivédelmi Gyűjteményként, 

ugyanakkor a Baráti Társaság és a helyi Honvéd 

Nyugdíjas klub bázisaként is szolgált volna. Rácz 

József és Sipos Márton építész tagunk végzett is 

kezdeti felméréseket. 

Március 18-án vezetőségi ülésen 

véglegesítettük a IV. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozó programját, az egyes személyek által 

elvégzendő feladatokat. 

Március 23-án a varrodával kapcsolatos 

elgondolással levélben kerestem meg a SZSZC 

főigazgatóját, aki támogatandónak ítélte azt. 

Ezen a napon vettem fel a kapcsolatot 

Szabó István honvédelmi államtitkárral, akivel 

korábban egy parancsnokságon szolgáltunk.   
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Április 4-én személyes találkozón (majd a 

későbbiekben levélben is) tájékoztattam őt Baráti 

Társaságunkról és elképzeléseinkről. 

A honvédelmi államtitkár támogatandónak 

tartotta a volt varroda hasznosítására vonatkozó 

ötletet és arra tett ígéretet, hogy megfelelő 

előtervek birtokában a minisztérium megteremti a 

projekt finanszírozását.  

Későbbi információim szerint a HM 

berkeiben május közepére meg is kezdődött az 

ezzel kapcsolatos munka.  

Április közepére összeállt a IV. Vegyi Sugár 

Felderítő Találkozó végleges programja, a 

szervezési munkák ennek megfelelően 

folytatódtak.  

Április 14-én „Keressük meg a VS Felderítők 

borát!” mottóval meghirdettük az első házi 

borversenyünket.  

A Találkozó előkészítésben a vezetőség 

tagjain kívül, különböző módon és mértékben 

részt vett Vadász József, Sersli Tibor, Jaszenovics 

Géza, Veszelka Vendel, Molnár József. 
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Április 18-án felkerestem a varroda 

témában kialakított elgondolással a polgármestert, 

aki azzal támogatta a felvetést, hogy a 

finanszírozást nekünk kell megteremteni. 

Április 24-én, Vincze Györggyel 

meghívottként részt vettünk a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetsége közgyűlésén. 

A többhónapos előkészítő munkánk meghozta 

eredményét, és sikeres prezentációnkat követően 

a közgyűlés felvette tagjai sorába Baráti 

Társaságunkat.  

A közgyűlést követően adtuk át Hazuga 

Károly ny. dandártábornoknak a BEOSZ 

elnökének, valamint Sztanó Zsuzsanna ny. 

őrnagynak, a BEOSZ alelnökének a Társaságunkat 

szimbolizáló kerámia plakettet.   

Felvételünkkel első alkalommal lett a 

Szövetségnek többségében volt sorkatonákat 

tömörítő, nem bejegyzett, online működő 

szervezet a tagja.  

A csatlakozásunkkal egyidejűleg hatályba 

lépett a virtuális közgyűlés által elfogadott új 

Alapszabályunk is.  
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Április 25-én a varroda témában 

egyeztettem az SZSZC szervezetébe frissen 

belépett kancellárral, aki támogatta az ötletet, 

majd április 28-án levélben is megküldtem neki az 

anyagot. 

Május közepén helyszíni bejárást tartott a 

felújításra váró Vendéglátó Szakképző Iskolában a 

kivitelező és a tervező, amelyen részt vett az 

SZSZC kancellár és a Vendéglátó Szakképző Iskola 

igazgatója. A bejárásra meghívást kaptam én is.  

Itt derült ki, hogy a varroda helyére 

parkolókat terveztek, ezért mind a kancellár, mind 

a Vendéglátó Szakképző Igazgatója visszalépett a 

felújítás támogatásától. Ennek ellenére még 

bizakodtunk. 

Május 15-én sajtónyilvánossá váltak a 

Tudásközpont tervei, benne a Honvéd Emlékpark 

helyszínével. 

Május 25-én sikeresen zajlott le a több mint 

100 fős IV. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó, 

amelyen első alkalommal vehettek részt a 

feleségek, valamint a Budapesti Helyőrségi Klub 

Vegyivédelmi Tagozatának tagjai. 

A találkozón immáron hagyományosan 

megkoszorúztuk a VSF Emléktáblát.  
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Az eseményen a polgármester képviselője 

mellett hivatalos minőségében először koszorúzott 

a HM Társadalmi és Katonai Kapcsolatok 

Főosztályának munkatársa, a 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj parancsnokhelyettese, a 

MH 10. Katonai Igazgatási és Érdekvédelmi Iroda 

vezetője, a Bajtársi Egyesületek Országos 

Szövetsége és a Honvéd Hagyományőrző 

Egyesület alelnökei, valamint a helyi Zrínyi Miklós 

Honvéd Nyugdíjas Klub elnöke. 

Érdekes színfoltja volt a Találkozónak a 93. 

Petőfi Sándor Vegyivédelmi Zászlóalj és a Baráti 

Társaságunk közös rendezésű „Akkor és most” 

mottójú technikai bemutatója, amelynek fő 

koordinátora Csikós Attila ny. őrnagy volt.  
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A bemutató alkalmas volt arra, hogy az 

egykori és a mai vs. felderítők kölcsönösen 

megismerjék egymás technikai eszközeit.  

Nagy sikert aratott a Hepp Ádám által 

szervezett „Keressük meg a VS Felderítők 

borát!” szlogenű házi borversenyünk, amelyen a 

Hladics Károlyné Erzsi által elnökölt, szakavatott – 

csak hölgyekből álló - zsűri sikeresen megtalálta a 

„Szekszárdi VS Felderítők 2019” borát a Haiszer 

Péter által leadott mintában.  

A győztes a Jaszenovics Géza (1963-1965 

között a vegyivédelmi zászlóalj katonája, a 

Solymos Tóni féle laktanyai zenekar dobosa) népi 

keramikus által erre az alkalomra készített 

emléktárgyat vehette át. 

A Találkozón kerámia emlékplakettel és 

oklevéllel ismertük el Csikós Attila, Kiss Imre, 

Nagy László Gerő, Veszelka Vendel szervezetünk 

célkitűzései teljesítése érdekében végzett átlagon 

felüli önzetlen munkáját. 

Június 15-én sikeres pályázatot nyújtottunk 

be a BEOSZ elnökséghez rendezvényeink 

támogatására, a kért összeget július 4-én 

elfogadták és szeptember 12-én folyósították is. 
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Július 8-án építész tagunk is elállt a varroda 

tervezési munkáitól, ekkorra világossá vált, hogy 

az épület elbontásával okafogyottá váltak 

elképzeléseink, így a HM támogatás reménye is.  

Kedvezőtlen hír volt számunkra az is, hogy 

az Ady Iskola leromlott műszaki állapota, és talán 

az SZSZC életében bekövetkezett változások 

következtében is megrekedt a Katonai Emlékszoba 

projektünk, pedig annak elindításához anyagilag is 

hozzájárult Sztanó Géza vezérőrnagy, az MN 

egykori Vegyivédelmi Főnökének leánya, Sztanó 

Zsuzsanna is. 

Július 9-én elindult egy polemizálás a 

vezetőségen belül egy saját honlap létesítésének 

szükségességéről és lehetőségéről.  

Szeptember 1-től a nagyforgalmú GABI 

PECSENYE vendéglátó üzletben Információs 

Pontot létesítettünk, ahol az érdeklődők 

szóróanyagokból tájékozódhattak Társaságunkról 

és jelentkezési lapot is kitölthettek. 

Szeptember 7-én Baráti Társaságunk - 

Szücs János, Szentpéteri István, Novák Nándor 

összetételű - horgász csapata tisztességgel 

helytállt a Honvéd Sporthorgász Egyesület által 

szervezett Hunyadi Kupa nemzetközi meghívásos 

horgászversenyen. 
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Október 1-én – az azóta elhunyt - Kiss Imre 

ny. alezredes a HM által adományozott „Aranykor 

Kitüntető cím bronz fokozata” címet vehette át a 

központi ünnepségen. 

A Bajtársi Egyesületek Országos Szövetsége 

október 7-8-án a balatonakarattyai Honvéd 

Üdülőben rendezte a XXVIII. Katona Nemzedéki 

Találkozót, amelyen Vincze György képviselte 

Baráti Társaságunkat.  

Az eseményen a Bajtársi Egyesületek 

Országos Szövetsége elnöke Bodrogi Tibor részére 

– aki akadályoztatása miatt távolmaradt - BEOSZ-

emlékérmet adományozott, amit elnök-

helyettesünk hozott Szekszárdra.  

Október 10-én bemutatkozó látogatást 

tettem a Szekszárdi Szakképzési Centrum új 

főigazgatójánál, akit tájékoztattam a 

Társaságunkról, áttekintettük meglévő 

munkakapcsolatainkat, illetve együttműködési 

megállapodásainkat.  

A folytonosság elvét alkalmazva, különös 

hangsúlyt kapott a megbeszélésen az emléktábla 

kérdése és a Katonai Emlékszoba létesítésének 

igénye.  
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A megbeszélés eredményeként a főigazgató 

úgy nyilatkozott, eddigi megállapodásainkat 

érvényesnek tartja, és a későbbiekben is igényt 

tart a folyamatos tájékoztatásra, az operatív 

ügyekben viszont az iskolaigazgatók dönthetnek.  

Október 30-án elhelyeztük koszorúnkat az 

5. önálló vegyi-, sugárfelderítő század 

emléktábláján és gyertyát gyújtottunk elhunyt 

katonatársaink emlékére. 

Az ezt követő vezetőségi ülésen Vincze 

György elnökhelyettes átadta Bodrogi Tibornak a 

BEOSZ emlékérmet. 

Az ülésen szomorúan vettük tudomásul, 

hogy Dobrovszki Miklós - egyik kezdeményezőnk, 

vezetőségi tagunk -, kissé furcsa bejelentése 

szerint „tagságát felfüggesztette és törölte magát 

a tagok sorából”. Ezzel nyilvánvalóan megszűnt 

vezetőségi tagsága. 

Október 31-én ötletpályázatot hirdettünk 

meg a honlapunkon és a Facebook csoportunkban 

a Honvéd Emlékpark emlékhelyének 

elképzelésére. 

 

November 7-én Vörös István egy, 30-án 

Mester Miklós és barátai öt facsemete ültetésével 

teljesítette a 30 év – 30 fa – 30 település 

akcióban tett vállalását. 
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Több hónapos adatgyűjtés, vállalkozókkal 

való tárgyalás, ajánlatkérések után, Vincze György 

jelentős áldozatvállalásával, és tagi adományokból 

november közepére elkészült a 

www.szegzard2017.hu elérhetőségű interaktív 

honlapunk, amelyet igyekszünk folyamatosan 

frissen tartani.  

 

Decemberben a BEOSZ Bajtársainkért 

Alapítványán keresztül két rászoruló 

nyugállományú tiszt bajtársunkat tudtuk 50-50 

ezer Ft. segélyhez juttatni. 

 

VI. fejezet 

ELFUSERÁLT JUBILEUMI TALÁLKOZÓ 

 

Nagy reményekkel indultunk neki a 2020-as 

évnek, hiszen legnagyobb programunknak a 

jubileumi V. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó 

megtartását terveztük.  

Január 31-i vezetőségi ülésünkön 

körvonalaztuk feladatainkat és már akkor látszott, 

hogy több bizonytalansági tényezővel kell 

számolni.  

http://www.szegzard2017.hu/
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Akkor még a legnagyobb problémának – a 

pandémia mellett - a Vendéglátó Szakképző Iskola 

felújításának menete látszott. 

Mindamellett arra készültünk, hogy 

legnagyobb rendezvényünkkel, amelyet a Magyar 

Néphadsereg Vegyivédelmi Szolgálata és a 

9.önálló vegyivédelmi zászlóalj megalakítása 70. 

évfordulója, valamint a BEOSZ 30 éves fennállása 

jegyében tartunk meg, kilépünk a város 

nyilvánossága elé.  

Ennek megfelelően a rendezvény első részét 

a Garay téren, vagy a Luther téren (amit tagjaink 

nagy része még Felszabadulás térnek ismer) 

tartjuk meg, ahol közreműködik a 93. Petőfi 

Sándor Vegyivédelmi Zászlóalj, a helyi Toborzó 

Iroda és a Kispesti Obsitos Fúvós Zenekar is. 

Figyelembe véve azonban a realitásokat, 

már a Találkozó előzetes programját is több 

változatban képzeltük el.  

Ezen az összejövetelen kristályosodott ki a 

laktanya területén létesítendő (eredetileg a BEOSZ 

évfordulónak is emléket állítani kívánó) 

Veteránliget koncepciója. 
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A tervezett, és már futó programjainknak és 

Társaságunknak is stabilabb légkört kívántunk 

biztosítani, amikor Szekszárdon az önkormányzati 

választások után megváltozott helyzethez 

próbáltunk igazodni. 

Február 11-én, informális úton való 

előkészítés után Rácz József, illetve Bodrogi Tibor 

jelenlétében külön-külön hivatalos 

megbeszéléseket folytattam a szekszárdi 

közgyűlés mindkét frakcióvezetőjével, a civil 

ügyekkel foglalkozó Bizottsága vezetőjével.  

Hepp Ádám kalauzolásával pedig a 

Polgármesteri Hivatal Humán osztályvezetőjénél 

tettünk látogatást.  

A kölcsönös bemutatkozást követően 

tárgyalófeleinknek átadtam egy-egy – a 

Társaságot bemutató – ismertetőt, és jeleztem, 

hogy együttműködési megállapodást szeretnénk 

kötni az Önkormányzattal.  

Az MH 10. Katonai Igazgatási és 

Érdekvédelmi Iroda vezetőjével is együttműködési 

lehetőségeinkről váltottunk szót, kiemelve az V. 

VSFT-hoz való lehetséges hozzájárulásukat. 

Február 16-én megküldtem a Veteránliget 

létesítésére vonatkozó elgondolást a polgármester 

részére.  
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Március 10-én Székesfehérvárott, a 93. 

Petőfi Sándor Vegyivédelmi Zászlóalj parancsnoka 

által szervezett megbeszélésen további 

együttműködési lehetőségeinkről és a zászlóalj 

VSFT-n való részvételéről egyeztettünk. 

A gyorsan romló országos- és helyi 

járványhelyzet miatt, gyakorlatilag folyamatosan 

lehetetlenült el majd’ minden tervünk és előkészítő 

munkánk.  

Jól példázza ezt az elismerések átadása 

körüli káosz. 

Március 15-a alkalmából Csikós Attila ny. 

őrnagy a HM által adományozott „Aranykor 

Kitüntető cím arany fokozata” címet vehette volna 

át a – többször módosított időpontú - központi 

ünnepségen.  

Ugyancsak március 15-e alkalmából, az 

MHPK részemre emléktárgyat adományozott, 

melyet - szeptember 4-én -, igen sajátos 

körülmények között vettem át a MH 10. KIÉK egyik 

munkatársától. 

Csikós Attila is csak jóval később – 

szeptember 27-én – a MH 10. KIÉK Irodavezetőtől 

Szekszárdon vehette át a miniszteri kitüntetését.  
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Március 20-án az együttműködési 

megállapodásra vonatkozó szándékunkat a 

Polgármesteri Hivatal illetékes szerveinek is 

megerősítettem. 

Március 23-án Szekszárd főépítésze 

levélben arról tájékoztatott, hogy Veteránligetre 

vonatkozó elgondolásunk megnyerte a 

polgármester tetszését, a megvalósításra a 

Tudásközpont befejezését követően térhetünk 

vissza. 

A járványhelyzet elmélyülése miatt tagjaink 

közül sokan vonultak önkéntes karanténba, ami 

meglátszott a tagdíjak beérkezési ütemében is.  

Jó néhány tagunk nem rendelkezik ugyanis 

netbanki utalási lehetőséggel, személyes banki-, 

vagy postai megjelenésük pedig korlátozott volt. 

Március végén már mi is online vezetőségi 

ülést tartottunk. A járványhelyzetre tekintettel 

változtattunk a pénzkezelési gyakorlatunkon, 

nagyobb teret kaptak az online utalások, a 

legszükségesebb mértékre szorítottuk vissza a 

banki megjelenést igénylő készpénzes 

vásárlásokat és megjelent a „B” terv gondolata is 

a Vegyi Sugár Felderítő Találkozó esetleges 

szeptemberre halasztásáról.  
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Eredetileg április 2-ára volt tervezve a MH 

központi ünnepsége a vegyivédelmi szolgálat 

megalakulása 70. évfordulója tiszteletére, amelyre 

Baráti Társaságunk is hivatalos volt.  

A tervek szerint ekkor vette volna át Vincze 

György a honvédelmi miniszter által - a Magyar 

Honvédség Vegyivédelmi Szolgálata 

megalakulásának 70. évfordulója alkalmából – 

részére adományozott Honvédelemért Kitüntető 

Cím III. fokozatát. 

A járványhelyzet miatt azonban ez az 

ünnepség is elmaradt, így a kitüntetést jelentős 

késéssel, szeptember 6-án tőlem vehette át 

elnökhelyettesünk a családja körében. 

A sok-sok gátló körülménytől függetlenül, 

április végére több változatban kialakult a 

találkozó nagybani programja.  

Május közepéig gondoskodtunk minden 

olyan feltételről, ami biztosíthatta volna egy 

jóhangulatú baráti találkozó megtartását. 

Ismét terveztük a házi borversenyünket, és 

az ebédet követően egy zenés blokkot is.  
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Vincze György jóvoltából sikerült 

megállapodni a Kispesti Obsitos Fúvós Zenekarral 

arról, hogy közreműködőként részt vesznek a 

Találkozón.  

A Magyar Honvédség Parancsnokának 

támogatásával megszerveztük a zenekar 

honvédségi járművel való szállítását, zöld utat 

kapott a 93. Petőfi Sándor Vegyivédelmi Zászlóalj 

részvétele. 

Fegyverbemutató és toborzó sátor ötletével 

jelezte részvételi szándékát a MH 10. Katonai 

Igazgatási és Érdekvédelmi Iroda (Szekszárd) 

vezetője. 

Hepp Ádám is sikeresen állapodott meg a 

vendéglátásról a GABI Pecsenyével, Veszelka 

Vendel, Jaszenovics Géza, Molnár József és sokan 

mások is készen álltak a Találkozó megsegítésére. 

Erre az időszakra azonban világossá vált, 

hogy az V. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó 

biztonságos megtartását minden tervezett 

óvintézkedés ellenére sem tudjuk garantálni, ezért 

a Vezetőség egyhangú döntésével szeptember 26-

ára halasztottuk. 
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Június 17-én hosszú idő után ismét 

Szekszárdon, vezetőségi ülésen értékeltük 

Társaságunk helyzetét, a tagjaink egészségi 

állapotáról rendelkezésünkre álló információkat, 

döntöttünk a szeptemberre halasztott találkozóval 

kapcsolatos ügyekről és a BEOSZ által nyújtott 

támogatás felhasználásáról.  

Ekkor már egy, - „Legyen az V. VSFT az 

emlékek találkozója!” jelmondatnak megfelelő - 

visszafogott, bensőséges találkozó 

megszervezését céloztuk meg. 

Július 22-én megérkezett a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetségének pénzügyi 

támogatása. Így lehetőségünk adódott, hogy - a 

rendelkezésünkre álló anyagi erőforrásokat 

optimálisan felhasználva -, beszerezzünk sok 

olyan eszközt és anyagot, ami akár több 

találkozóhoz is elegendő lehet. 

Augusztus 15-től elkezdtük a tagság – 

kinek-kinek a saját környezetében tapasztaltak 

alapján - kialakított állásfoglalását összegyűjteni, 

hogy lássunk egy összképet a találkozón való 

részvétel lehetőségéről.  

Szeptember 10-én Vezetőségünk – 

figyelemmel a tagság véleményére - online 

megbeszélésen ismét a halasztás mellett döntött.  
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A döntés lényege az volt, hogy az erősödő 

járványveszély miatt az V. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozót szeptember 26-án sem tartja 

biztonságosan lebonyolíthatónak, ezért azt tovább 

halasztotta 2021-re, az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század megalakítása 60. 

évfordulója évére.  

Két hónappal a vezetőség mandátumának 

lejárta előtt, október 01-től Vincze György 

irányításával megkezdődött a vezetőségválasztás 

előkészítése. 

Munkájához jelentős segítséget adott Szücs János. 

Kettejük - amolyan kvázi jelölőbizottságként 

működve -, számtalan tagtársunkkal egyeztettek 

az új vezetőség lehetséges összetételéről, illetve 

információkat gyűjtöttek a jelenlegi vezetőség 

tevékenységének megítéléséről. 

Október 3-án a Szücs János, Szentpéteri 

István, Hradszky György és Potyondi Pál 

összeállítású csapatunk - ebben a nehéz 

időszakban időt, pénzt, fáradságot nem sajnálva - 

képviselték Baráti Társaságunkat a Honvéd 

Sporthorgász Egyesület hagyományos meghívásos 

versenyén. 

 

Energiájukból még arra is jutott, hogy 

kisegítsék a Békefenntartók Bajtársi Egyesületét. 
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A vendéglátó egyesület elnökének oklevél 

és emléktárgy átadásával mondtunk köszönetet a 

két szervezet közötti sportbarátság elmélyítéséért. 

 

Október 3-án hangzott el a PAKS FM 

rádióban az a pár perces - Szepesi László a MR 

pécsi stúdió nyugalmazott riportere által készített 

- interjú, amelyben az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő századra is emlékeztem. 

 

Október 21-én a szekszárdi Önkormányzat 

Kultúra, Civil szervezetek, Városmarketing 

Bizottsága – amelynek ülésén Rácz József 

sikeresen képviselte Baráti Társaságunkat -, 

támogatólag foglalt állást az általunk 

kezdeményezett Együttműködési Megállapodás 

ügyében.  

Október 29-én Szekszárd MJV 

Önkormányzatának Közgyűlése az 

574/2020.(X.29.) határozatával a Baráti 

Társaságunkkal való Együttműködési 

Megállapodás megkötéséről döntött, amely az 

aláírásokat követően, november 15-től hatályba is 

lépett. 

Október 30-án megkoszorúztuk az 5. önálló 

vegyi-, sugárfelderítő század emléktábláját. 
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Ezen a rendezvényen emlékeztünk meg a 9. 

önálló vegyivédelmi zászlóalj megalakulása 70. 

évfordulójáról, valamint az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század 59 évvel ezelőtti 

megalakítása körülményeiről.  

 

Ugyanakkor tisztelettel hajtottunk fejet 

elhunyt bajtársaink emléke előtt. 

 

Az október 31-től november 30-ig tartó 

online szavazás keretében 88 tagunkból 85-en 

döntöttek úgy, hogy a regnáló vezetőség folytassa 

munkáját és további három éven keresztül fogja 

össze Baráti Társaságunk tevékenységét. 

 

A szavazás alkalmat adott arra is, hogy 

legalább annyit megtudjunk tagjaink egészségi 

állapotáról, hogy nem fertőződtek meg. Sajnos 

három tagtársunkat adott pillanatban nem sikerült 

elérni, azóta tudjuk, hogy ők is jól vannak. 

 

A járványhelyzet kedvezőtlen alakulása is 

hozzájárult, hogy a kezdeti lendület után lelassult 

a 30 év -30 fa -30 település akciónk teljesítése.  

Ősszel azonban ismét belehúztak tagjaink.  
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Októberben Bodrogi Tibor 8, november 7-én 

Vincze György kettő, 11-én Potyondi Pál és 

Szentkúti Károlyné Zsuzsa egy, 26-án Szücsné 

Pöttendi Margit, Szücs János és Novák Nándor egy 

facsemete ültetésével teljesítette vállalását. 

November 11-én Baráti Társaságunk – a 

járványvédelmi rendszabályok erős korlátja 

mellett - csatlakozott a 11-11-11-11 Nemzetközi 

gyertyagyújtási akcióhoz. 

Tagjaink közül Bodrogi Tibor, Hepp Ádám és 

Patyi Károly (Szekszárdon), Dudás Péter 

(Nyékládházán), Mester Miklós 

(Kiskunfélegyházán), Szentkúti Károlyné 

Zsuzsanna és Potyondi Pál (Meződön), személyem 

(Kispesten) gyújtottunk emlékgyertyát. 

December 15-én a Tolna Megyei 

Szakképzési Centrum Hunyadi János Turisztikai és 

Vendéglátó Technikum és Szakképző Iskola 

igazgatója tájékoztatott, hogy az iskola Hunyadi 

utcai épületét átadták a felújítást végző 

kivitelezőnek, ezért az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század emléktábláját leszerelték és 

átmenetileg az iskola irattárában helyezték el.  
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November-december hónapokban a 

Vezetőség számára komoly munkát jelentett a 

hároméves ciklusról szóló beszámoló összeállítása 

az elvégzett munkáról, a Társaság helyzetéről, a 

különböző jogcímen befolyt pénzeszközök 

elszámolásáról. 

December 19-én online konferencia 

beszélgetésen zártuk a Vezetőség 3 éves ciklusát, 

ekkor véglegesítettük a beszámolójelentést és 

gyakorlatilag kezdetét vette a változatlan 

összetételű Vezetőség további tevékenysége.  

A hároméves ciklusról szóló írásos 

beszámolónkat a pénzügyi zárást követően, 2021. 

január 14-én elektronikus úton megküldtünk 

valamennyi tagunknak, és a honlapunk – csak 

tagjaink által hozzáférhető – oldalain is 

közzétettük. 

 

 

 

 

 

 



65 

 

VII. fejezet 

JUBILÁLTUNK IS, MEG NEM IS 

A 2021. év első néhány hetében fokozott 

óvatosságra intett bennünket a COVID oltások 

körüli országos szintű, viszonylag sokáig tartó 

bizonytalanság.  

Január 27-én kaptunk egy értesítést - 

azonnal végrehajtandó feladatokkal - a 

honvédelmi miniszter azon szándékáról, hogy a 

honvédségi gondozási körbe tartozókat (így 

nyugállományú tagjainkat) a honvédség 

egészségügyi szervei részesítsék COVID oltásban.  

Ennek megfelelően az igények felmérésével 

és az adatok összegyűjtésével mi is megkezdtük 

az előkészítést.  

Február 2-án aztán kiderült, hogy ez 

mégsem valósul meg, tagjaink maradnak a civil 

ellátási rendben. 

Több oldalról beszerzett információk, 

tagjaink és az ismeretségi körben bekövetkezett 

megbetegedések, elhalálozások alapján 

igyekeztünk megbecsülni, hogy az elkövetkező 

hónapokban a járványhelyzet milyen befolyással 

lehet tagjaink egészségi állapotára, baráti 

találkozónkra. 
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Az első negyedévben még töretlenül bíztunk 

abban, nem lesz akadálya annak, hogy 

meghatározó rendezvényünket, az V. Vegyi Sugár 

Felderítő Találkozót májusban megtarthassuk.  

Ezt a reményünket táplálta, hogy 

márciusban volt talán egy két-három hetes 

időszak, amikor lazulni látszott a COVID szorítása. 

Vezetőségünk ennek megfelelően tett is 

fontos lépéseket a rendezvény anyagi biztonsága 

érdekében. 

Más módon is igyekeztünk „ébren tartani” 

tagjaink és szimpatizánsaink érdeklődését, ezért 

április 30-tól új fejezettel bővítettük honlapunkat. 

Elindítottuk a KATONATÖRTÉNELMÜNK című 

aloldalt, ahol folyamatosan jelentetjük meg a 

tagjaink katonaélményeit tartalmazó írásos, képi- 

és hanganyagokat. 

Jelenleg a különböző fejezetekben a 

számtalan régi katonakép mellett, három kisfilm 

látható az 5. önálló vegyi-, sugárfelderítő 

századról, négy-négy a 9. önálló vegyivédelmi 

zászlóaljról, és a szekszárdi laktanyáról, egy pedig 

a 21. tábori vegyivédelmi anyagraktár és javító 

üzemről, valamint itt olvasható 8 bajtársunk 14 

élménybeszámolója a 70-es évekből. 



67 

 

Az év során lakóhelyem (ezzel Társaságunk 

székhelye is) megváltozott, ami a szervezetünk 

életére is kihatott.  

Nagyobb szerepet kapott például – 

elsősorban képviselet területén – az 

elnökhelyettesünk. 

Mivel továbbra is a BEOSZ Közép-

magyarországi régiójában kívántunk maradni 

Baráti Társaságunk székhelyét az ő lakcímére 

tettük át, így a székhely továbbra is Budapest, a 

levelezési cím viszont Meződre került.  

Április végére az is körvonalazódott, hogy a 

járványhelyzet ismét nem kedvez, felelőtlenül 

kockáztatni pedig nem szabad. 

Pedig sokan, sokat dolgoztak annak 

érdekében, hogy az V. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozón méltóképpen ünnepelhessük meg az 5. 

önálló vegyi-, sugárfelderítő század megalakulása 

60. évfordulóját. 

Ezt a célt szolgálta a BEOSZ segítségével 

készített emlék-molinó, amely az ősz folyamán 

több hétig díszítette volt laktanyánk kerítését és 

emlékeztette az arra járókat a századra és 

katonáira. Sokan örömmel látták viszont fél 

évszázaddal ezelőtti önmagukat… 
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Ide sorolható az egykori vsf. katonák által 

küldött fényképek és visszaemlékezéseink alapján 

készített - a századunk megalakulástól a 

felszámolásig szóló –, a honlapunkon 

nyilvánosságra hozott kisfilmem is. 

De a század megalakulása 60. évfordulójára 

emlékeztünk az ünnepi logóval is, amelyet Gallai 

Bence készített.  

A májusi kényszerű halasztást követően 

gyakorlatilag azonnal megkezdtük egy 

szeptemberi találkozó előkészítését. 

Ekkor már egy visszafogott, csak a baráti 

ebédre koncentráló rendezvényt akartunk 

szervezni.  

Május 21-én kaptuk az örömteli hírt! Baráti 

Társaságunk a BEOSZ megalakulása 30 éves 

jubileuma tiszteletére kiírt ökológiai pályázaton 

való eredményes részvételért 50.000.-Ft 

díjazásban részesült. 

Vezetőségünk július 05-én úgy döntött, 

megpróbáljuk tagjainkat kárpótolni a kényszerű 

okok miatt kihagyott találkozókért, és szeretnénk 

maradandó élményt adni kitartásukért. 
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Július 12-én a Tolna Megyei Civil Szolgáltató 

Központ regisztrálta Baráti Társaságunkat a 

megye civil szervezetei közé, így támogatást 

kaphatunk tőlük elsősorban az elérhető pályázatok 

megismerésében. 

A BEOSZ éves küldöttértekezletén július 16-

án Baráti Társaságunk küldötteként, 

elnökhelyettesünk, Vincze György vett részt. 

Nyár közepén jó szívvel fogadtuk a Vincze 

György által hozott hírt: ’Kispesti Obsitos Fúvós 

Zenekar örömmel vállalna egy szekszárdi 

szabadtéri koncertet’. 

Ez azt jelentette, hogy változtattunk eredeti 

elképzelésünkön, elfogadtuk a felajánlást és 

belevágtunk - mint később kiderült - eddigi 

legnagyobb projektünkbe. 

Tettük ezt az említett okokon felül azért is, 

mert úgy gondoltuk, századunk megalakulása 60. 

évfordulójának emlékezetessé tétele tökéletesen 

megfelel a Baráti Társaság fő célkitűzésének, az 

alakulat és katonái emléke megőrzésének. 

A fennállásunk óta eltelt idő során ugyanis 

bebizonyosodott, hogy - bár tagjaink a valóságban 

évente csak egy alkalommal találkoznak -, 

komolyan veszik a saját magunk elé állított 

célkitűzéseket. 
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Vezetőségi tagjaink szívós munkájával – az 

elmúlt évben kötött együttműködési 

megállapodásunk keretében - sikerült 

megnyernünk az önkormányzat erkölcsi-, anyagi- 

és tevőleges támogatását, éppúgy, mint a Babits 

Mihály Kulturális Központ részvételét. 

Így lett az „Obsitosok a Veteránokért” 

hangverseny az V. Vegyi Sugár Felderítő Találkozó 

egyik szép programpontja, ugyanakkor Szekszárd 

őszi kulturális programjába illeszkedő, - az 

önkormányzattal közös szervezésű - városi 

rendezvény is. 

A helyszínen is örömmel konstatálhattuk, 

hogy a Kispesti Obsitos Fúvós Zenekar profi 

előadása megnyerte nemcsak a veterán 

vegyészek, de a szépszámú „civil” közönség 

tetszését is. 
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A koncertet követően emléktárgyat és 

oklevelet adtunk át a Babits Mihály Kulturális 

Központnak, valamint a Kispesti Obsitos Fúvós 

Zenekarnak.  

Külön köszöntük meg a házigazdaként és a 

hangverseny műsorközlőjeként is közreműködő 

Herrné Szabadi Judit precíz munkáját.  

Persze most is igazolódott, hogy az éremnek 

két oldala van. A szervezés folyamatában a vártnál 

több buktatóval találkoztunk, amelyek kisebb-

nagyobb feszültségek forrása is lettek. 

Menet közben derült ki, nem voltunk kellően 

felkészülve egy ilyen sokszereplős (önkormányzati 

bizottságok, polgármesteri hivatal szervei, 

zenekar, Babits KK, utaztató cég, vendéglátást 

biztosító vállalkozó, támogatók stb.) rendezvény 

átfogására.  

Szerencsére az utolsó pillanatban azonban 

minden a helyére került.  

Jól jött a szekszárdi Önkormányzat és a 

BEOSZ pénzügyi- és eszköz támogatása, 

ugyanakkor volt katona bajtársaink mellett nagy 

segítséget kaptunk helyi vállalkozóktól is. 
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Jelentős segítséget kaptunk még a Tolna 

Megyei Szakképzési Centrum honvédkadét és 

vendéglátó tanulói személyében szintúgy, mint 

vállalkozások, illetve magánszemélyek felajánlásai 

formájában.   

Számíthattunk Bősz Adrián, Halász János, 

Hepp Ádám, Mészáros Pál, Neiner Ferenc 

pincészetének támogatására, de besegített 

Haiszer Péter és Szücs János is. 

A Kispesti Obsitos Fúvós Zenekar tagjai 

pedig a Baráti Társaságnál elköltött ebéd után 

kellemes perceket tölthettek a tulajdonos 

kalauzolásával a Mészáros Borház pincészetében. 

Gallai Bence jóvoltából sikeresen vizsgázott 

a Találkozó egyes mozzanatainak online élő 

közvetítése, amivel arra szerettünk volna 

lehetőséget teremteni, hogy – ha rövid időre is -, 

de azok a tagjaink is velünk lehessenek, akik 

valamilyen ok miatt nem tudtak Szekszárdra 

utazni.  

Az érdekes kísérleten túl, szükségesnek 

gondoltuk ezt azért is, mert az év egészét tekintve 

érzékelhető volt, hogy tagjaink aktivitása részben 

a Covid és vonzatai, részben az életkorunk és 

bizonyos fokú - már érzékelhető - belefáradás, de 

egyéni érzékenykedések következtében is 

csökkent.  
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Ez a tendencia megmutatkozott abban is, 

hogy a találkozón résztvevők száma jelentősen 

elmaradt a várakozásoktól. Különösen sajnálatos 

tény, hogy csökkent a volt sorállományú vsf. 

katonák aktivitása. 

Persze ebben nagyon sok tényező szerepet 

játszhatott, így például a szüret időszaka, és sok 

hasonló - de talán kényelmesebben elérhető – 

rendezvény is. 

Ezt a jelenséget érzékeltük aztán a 11-11-

11-11 akciónkban is, ahol az elmúlt évihez képest 

jelentősen visszaesett a hősök emlékművénél 

tiszteletüket tevők száma. 

Az elmúlt pár hónap tapasztalata szerint 

növekedett viszont azon volt katonák létszáma, 

akik Baráti Társaságunknak hivatalosan még nem 

tagjai, a facebook csoportban, vagy személyes 

érdeklődés útján azonban folyamatosan követik 

tevékenységünket.  

Október 26-án (a tervezethez viszonyítva 

bő egy év késéssel) ünnepelte a 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj a vegyvédelmi szolgálat 

megalakulása 70. és az alakulat fennállása 20. 

évfordulóját. Az ünnepségen Baráti Társaságunkat 

Vincze György elnökhelyettes képviselte.  
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A BEOSZ novemberi Katona Nemzedékek 

Találkozóján járványvédelmi megfontolásból nem 

vettünk részt.  

Baráti Társaságunk létszáma nagyjából 

azonos volt az előző évivel, a távozók és érkezők 

létszáma tulajdonképpen kiegyenlítődött, 

Tagságunk összetétele és virtuális aktivitása 

gyakorlatilag megegyezik a korábbival.  

Szervezeti életünk is esetlegesebb lett, az 

év során két alkalommal tartottunk valóságos 

vezetőségi ülést, két alkalommal pedig hivatalos 

online vezetőségi megbeszélést. 

A társaság gazdálkodása hasonló volt a 

korábbiakhoz. Az évi gazdálkodási keretösszegünk 

a saját bevételeken túl (előző évi maradvány, 

tagdíjak, rendezvények, eseti felajánlások) 

tartalmazta a BEOSZ elnökségének érezhető 

támogatását. 

Az így rendelkezésre álló összeg 

gyakorlatilag teljes mértékben felhasználásra 

került és biztosította a rendezvényeink költségeit, 

a szövetségi hozzájárulás és a működési 

költségeink fedezetét, valamint kisértékű 

eszközbeszerzéseket és a honlap működtetés 

költségeit. 
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A BEOSZ támogatások eredményeként 

pedig a rendezvényeinkhez szükséges 

fogyóeszközökkel, számítástechnikai eszközzel és 

emlékmolinóval lettünk gazdagabbak. 

 

VIII. fejezet 

ELŐTÉRBEN A HOGYAN TOVÁBB 

A 2022-es év ismét a virtuális térben 

kezdődött.   

Vezetőségi ülésen különös figyelmet 

fordítottunk az előző évben tapasztalt, 

Társasságunk életét nehezíti körülmények és 

okok, a továbblépés lehetőségeinek vizsgálatára. 

Újra napirendre vettünk néhány olyan 

kérdéscsoportot, amelyek esetenként már a 

Társaság egységét veszélyeztetik. Egyik ilyen 

jelenség – amely tulajdonképpen a kezdetektől 

jelen van szervezetünk életében -, néhány volt 

felderítő katona viszonyulása más alakulatok 

katonáihoz. 

Fontos döntéseket hoztunk az év során 

tervezett feladatainkról, rendezvényeinkről, a 

Vezetőség tagjainak feladatmegosztásáról, 

Alapszabályunk pontosításáról. 
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Tudatában a járványhelyzet még mindig 

bizonytalan kimenetelének, valamint a 

sallangmentesebb igénynek, hosszas mérlegelés 

után egyhangúlag döntöttünk a VI. VSFT 

megtartásáról.  

Elsődleges időpontként május 28-át, 

tartalék időpontnak június 18-át jelöltük meg. 

Március közepén még mindig nem tudtuk, a 

találkozó idejére visszakerül-e volt laktanyánk 

falára a VSF Emléktábla, ezért a program 

elgondolása is két változatban készült el. 

 

Április 07-én Vincze György elnökhelyettes 

a Közép-magyarországi régió szervezetei részére 

megrendezett értekezleten adott tájékoztatás 

Baráti Társaságunk munkájáról, terveiről. 

Április 26-tól megkezdtük az intenzív 

felkészülést a VI. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozóra. 

Lassan kikristályosodott elgondolásunk, 

amelyet a BEOSZ által meghirdetett Nemzedékek 

Éve rendezvénysorozathoz csatlakozva alakítottuk 

ki. Szerepet szántunk a TMSZC honvéd 

kadétjainak, és a MH 93. Petőfi Sándor 

Vegyivédelmi Zászlóalj ABV felderítő katonáinak 

is. 



77 

 

Április 27-én Bodrogi Tibor váratlan 

visszalépése miatt már az első fontos feladatnál 

jelentkezett egy – a találkozó ellátását nehezítő - 

működési zavar, amelyet Veszelka Vendel, Szücs 

János, Szücsné Pöttendi Margit és Rácz József 

összehangolt munkájával és nem kis 

áldozatvállalásával még időben sikerült elhárítani. 

Május 4-ig befejeződött a Vendéglátó Iskola 

felújítása, megkezdődött az együttgondolkodás az 

iskola vezetésével a VSF Emléktábla 

visszahelyezéséről. 

Ezen a napon vezetőségi ülésen 

véglegesítettük a programot.  

A Találkozót a Vezetőség egyhangú döntése 

szerint a Nemzedékek Éve keretében, a vegyi-, 

sugár felderítő katonákra és a Baráti Társaság 

megalakulása 5. évfordulójára emlékezve tartjuk 

meg. 

Az ezt követő napokban sikerült 

megállapodni a közreműködőkkel, május 15-re 

elhárult minden akadály a hivatalos meghívók 

kiküldése elől. 

Talán legfontosabb, és – mint menet közben 

kiderült – legbonyolultabb műszaki feladat az 

emléktábla visszahelyezése volt.  
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Végül a Találkozó hetében Nagy Imre 

igazgató jelenlétében Rácz József és munkatársai 

szakszerű munkával sikeresen abszolválták ezt a 

feladatot is. 

Május 26-27-én Bodrogi Tibor és Hepp 

Ádám beszerezték a vendéglátáshoz még 

szükséges anyagokat, Rácz József pedig felkereste 

a rendezvényt támogató pincészeteket. 

Ekkor történt meg az a malőr, hogy a titkár 

és a gazdasági felelős – tőlük szokatlan módon, a 

Vezetőség és az elnök tudta nélkül - előre, 

teljesítés igazolás (és pénzügyi bizonylat) nélkül 

kifizetett bizonyos szolgáltatásokat.  

A kifizetés a Társaságnak kárt nem okozott, 

(csak a gazdálkodást nehezítette néhány napig) 

azonban az elnök erőteljes reakcióját váltotta ki, 

amit a titkár és a gazdasági felelős rosszul tolerált. 

Május 28-án kifejezetten hűvös őszies 

időjárással indult a VI. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozó. 

 

 A jórészt szakadó esőben érkező 

vendégeket Nagy Imre az oktatási intézmény 

igazgatója és a Baráti Társaság elnöke fogadta a 

TMSZC Hunyadi Mátyás Vendéglátó és Turisztikai 

Technikum és Szakképző Iskola épülete előtt. 
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Meglepetésünkre házigazdánk egy 

előkészített terembe invitálta a Találkozóra 

érkezett szépszámú vendéget, ahol Vincze György 

elnökhelyettes rövid megnyitóját követően 

kezdetét vette a VI. Vegyi Sugár Felderítő 

Találkozó.  

 

A program első részeként – mintegy 

felvezetésként - Nagy Imre igazgató tájékoztatta 

a jelenlévőket az intézményben az elmúlt években 

folyt teljeskörű rekonstrukció munkáiról, majd egy 

bő negyedórás bejáráson bemutatta a már 

elhelyezett konyhatechnológiai eszközöket, 

vázolta az épület betelepítésének soron lévő 

feladatait, még beépítendő eszközrendszereit és 

bemutatta az épület nyújtotta szolgáltatásokat. 

 

A veterán katonák szerint a több milliárdos 

felújítás eredményeként az ország legkorszerűbb 

oktatási intézménye jött létre, abban az 

épületben, amely korábban az ő elhelyezésüket 

szolgálta. 

 

Ezért is járták végig nagy érdeklődéssel az 

első emeletet a volt vegyi-, sugárfelderítő katonák 

és nem titkolt érzelmekkel idézték fel katonaidejük 

emlékeit.  
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A program második részeként a résztvevők 

a diszőrséget álló honvédkadétok és a 

csapatzászló jelenlétében megkoszorúzták az 

épületre újólag felszerelt VSF Emléktáblát. 

 

A koszorúkat Sztanó Zsuzsanna ny. őrnagy, 

a BEOSZ elnökhelyettese, Kriston István ny. 

alezredes volt századparancsnok, a Társaság 

tiszteletbeli elnöke és Szikora Mihály ny. ezredes a 

Baráti Társaság elnöke, a volt sorkatonák nevében 

Erőss Ede, Rácz József és Sági László helyezték el. 

 

A rendezvény a Német Nemzetiségi 

Önkormányzat Heinek Ottó Közösségi Házában 

(baráti ebédeink eddigi helyszínén) folytatódott.  

 

Az odaérkező veteránokat és vendégeiket a 

hagyományoknak megfelelően egy palack – a 

találkozó saját címkéjével ellátott -, ajándék 

szekszárdi kékfrankossal és emléklappal 

köszöntöttük.  

 

A bor – mint eddig minden alkalommal - a Hepp 

Pincéből származott, az egyedi címke Molnár 

József alkotása. 
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A rövid megnyitót követően a Nemzedékek 

Éve sorozathoz kapcsolódóan a jövő nemzedéke 

nevében Tóth Barbara honvédkadét, a TMSZC Ady 

Endre Technikum tanulója adott néhány perces 

tájékoztatást képzésük céljairól, módszereiről, a 

kadétok életéről. 

 

A jelen generációját a MH 93. Petőfi 

Sándor Vegyivédelmi Zászlóalj Kovács Gábor 

alezredes, törzsfőnök vezetésével érkezett ABV-

felderítő katonák képviselték.  

 

Közülük Sziksz László zászlós adott vetített 

képes tájékoztatást alakulatuk rendeltetéséről, 

szervezetéről, mindennapjaikról. 

 

A veterán felderítők és az érdeklődők testközelből 

ismerkedhettek a katonák által hozott kézi 

műszerekkel. 

 

A múlt emlékei idézése jegyében Szikora 

Mihály ny. ezredes hosszabban szólt a Baráti 

Társaság megalakulása előzményeiről, az öt év 

alatt a katonai hagyományőrzés-, a fiatalok 

honvédelmi nevelése-, a baráti közösségek 

erősítése terén végzett munkáról, eredményekről, 

a tagság összetételének alakulásáról. 
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Ma is tisztelendő erény, hogy a volt 5. önálló 

vegyi-, sugárfelderítő század katonái fél évszázad 

távlatából is úgy tartják, annak idején elit 

alakulatnál szolgáltak.  

Ennek túlhangsúlyozása azonban 

esetenként feszültséget okoz más alakulatok 

katonáival.  

Ez is hozzájárulhat ahhoz, hogy - néhány 

hangadó hatására - volt felderítő katonák 

elfordulnak a Társaságtól és annak rendezvényei 

látogatásától.  

Fájdalmas tény, hogy az elmúlt évek alatt 

elhunyt 7 tagunk és közel ugyanennyi felderítő 

katonatársunk és szimpatizánsunk.  Különösen 

elgondolkodtató, hogy a 2022. októberéig hét 

tagunk távozott az élők sorából.   

 

A felszólalások sorát Sztanó Zsuzsanna ny. 

őrnagy, elnökhelyettes zárta, aki a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetsége részéről 

méltatta a Baráti Társaság ötéves tevékenységét. 

 

A beszédeket követően elismerések 

átadására került sor. 
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Baráti Társaságunk részére az évforduló 

alkalmából Hazuga Károly ny. altábornagy 

Emléklapot és BEOSZ Emléktárgyat 

adományozott, melyet nevében Koós Gábor ny. 

alezredes, a BEOSZ Közép-magyarországi régió 

vezetője adott át a szervezet elnökének.  

 

A BEOSZ elnöke emléktárggyal és oklevéllel 

jutalmazta a Baráti Társaság kiemelkedő munkát 

végző tagjait.  

 

A jutalmakat Sztanó Zsuzsanna ny. őrnagy 

elnökhelyettes adta át Veszelka Vendel ny. bv. 

dandártábornoknak, Rácz József t. sor 

őrmesternek és Szücs János ny. zászlósnak. 

 

Ezt követően – a két éve követett 

gyakorlatnak megfelelően - a Társaság elnöke 

díszes köszöntő levelet adott jubileumi 

születésnapja alkalmából a Társaság tiszteletbeli 

elnökének Kriston István ny. alezredesnek, 

valamint Haiszer Péternek.  

 

A rendezvény spontaneitását jellemezte, 

hogy már a beszédek közben megkezdődött az 

ételek feltálalása és a résztvevők – egy részük 

feleségük társaságában -. már alig várták, hogy 

nekiláthassanak a finom ebédnek és folytathassák 

régi élményeik felelevenítését. 
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A jó hangulatot csak fokozta Pecze István 

diszkrét tangóharmonikás zenei aláfestése és 

Hepp Ádám meglepetés fellépése. 

 

A veteránok szerint ismét egy jól szervezett, 

tartalmas, hangulatos napot tölthettek együtt, 

amelyen új barátságok, ismeretségek is 

szövődtek.  

 

Baráti Társaságunk tagsága számára külön 

öröm volt, hogy több olyan volt szekszárdi katona 

is eljött, aki eddig még nem volt közöttünk. 
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IX. fejezet 

 

ÚJ IDŐSZÁMÍTÁS KEZDŐDIK 

 

Május 29-én feltehetően a korábbi 

események hatására azonnali hatállyal lemondott 

„vezetői” tagságáról Bodrogi Tibor a Társaság 

gazdasági felelőse. Őt 30-án követte Hepp Ádám 

titkár.  

 

Tekintettel arra, hogy a Társaság által 

használt bankszámla Bodrogi Tibor 

magántulajdonában állt, elkerülhetetlenné vált 

egy új bankszámla megnyitása és a meglévő 

pénzeszközök átcsoportosítása.  

 

Sokadik alkalommal tettem kísérletet egy 

céges (vállalkozói) számla nyitására.  

 

A hazai szabályozások azonban továbbra 

sem teszik lehetővé a nem bejegyzett szervezetek 

céges bankszámla nyitását, maradt a megjelölt 

lakossági folyószámla nyitás lehetősége. 

 

Május 30-án ez megtörtént, amit a Társaság 

elérhetőségein közhírré tettünk és értesítettük a 

BEOSZ megfelelő szerveit, majd 31-én a régi 

számlavezető pénzintézetet is. A régi számlát 

később Bodrogi Tibor megszüntette. 
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A Vezetőség megmaradt három tagja úgy 

tervezte, hogy kooptálással fogja kiegészíteni a 

Vezetőséget, ennek megfelelően gyakorlatilag 

azonnal megkezdődött a megfelelő személyek 

kiválasztása.  

 

Július 20-án a közösségi oldalunkon 

emlékeztünk meg Baráti Társaságunk 5. 

születésnapjáról.  

 

Szeptember 3-án - szomorú, kényszerű 

okok (betegség, elhalálozás) miatt - új 

összeállításban vett részt horgászcsapatunk a 75 

éves fennállását ünneplő Honvéd Sporthorgász 

Egyesület nemzetközi meghívásos horgász-

versenyén.  

 

Ebben az évben a Szücs János, Laki Sándor, 

Potyondi Pál összetételű trió képviselte 

Társaságunkat, amely eredményes szerepléséért 

Emléklap elismerésben részesült. 

 

Csak a legnagyobb tisztelet hangján 

szólhatunk a csapat valamennyi tagjának 

áldozatkész szerepvállalásáért.  
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Szücs János csapatvezető mellett már a 

rajthoz állásban is jelentős szerepe volt Potyondi 

Pálnak, aki magára vállalta a Meződön, 

Kaposvárott és Tolnán lakó csapattagok nem kis 

logisztikai kihívást jelentő szállítását.  

 

A nyári többszöri videó egyeztetést 

követően szeptember 8-án Meződön ült össze a 

két fő távozása következtében csökkent létszámú 

vezetőség.  

 

A megbeszélésen döntöttünk többek között 

a vezetőség kiegészítésének módjáról, ennek 

megfelelően társadalmi kapcsolatok felelőseként 

kooptáltuk Szücs János tagunkat, titkárrá 

választottuk Rácz József eddigi társadalmi 

kapcsolat felelőst.  

 

A változásokat annak rendje és módja 

szerint a Társaság honlapján és közösségi 

platformunkon is nyilvánosságra hoztuk. 

 

Ezzel, valamint a pénzügyi- és egyéb 

kérdések rendezésével megteremtettük a stabil 

működés további feltételeit. 
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Szeptember 23-án kellemes hírt kaptunk, 

mely szerint a Bajtársi Egyesületek Országos 

Szövetségének Elnöksége elfogadta elismerés 

adományozására vonatkozó előterjesztésemet.  

 

Szeptember 24-én Rácz József a terveknek 

megfelelően átvette megőrzésre az eddig Bodrogi 

Tibor volt gazdasági felelős kezelésében lévő 

eszközöket és anyagokat. 

 

Az eredeti tervek szerint október 14-én 

Balatonakarattyán, a Magyar Honvédség 

Rekreációs, Kiképzési és Konferencia 

Központjában tervezett 30. Katona Nemzedéki 

Találkozón került volna sor – a díj történetében 

első alkalommal – BEOSZ Közösségéért Érem 

elismerések átadására.  

 

A múlt azonban kísért. Most nem a 

pandémia, hanem a kormányzati szinten elrendelt 

takarékossági intézkedések hatására halasztották 

a rendezvényt későbbi időpontra és más 

helyszínre.  

 

Október 31-én rövid, protolkollmentes 

ünnepség keretében helyeztük el koszorúnkat a 

VSF Emléktáblánál és emlékeztünk meg a 

századról és elhunyt katonáiról. 
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A megemlékezést követően, a jövőbe 

mutató, eredményes megbeszélést folytattam a 

megemlékezésünkön is aktívan közreműködő 

Bacher Erikával, a Hunyadi Mátyás Vendéglátó 

Technikum és Szakképző Iskola nyáron hivatalba 

lépett igazgatójával.  

 

Hosszas huzavona után végül november 28-

án Budapesten sor kerülhetett az elmaradt 

balatonakarattyai rendezvényre. 

 

A Stefánia Palota – Honvéd Kulturális 

Központ adott otthont a Nemzedékek Éve 

zárórendezvényének és a 30. Katona Nemzedéki 

Találkozónak. 

 

Nem tudom, lehet-e kellemesebb hírrel 

zárni Társaságunk ötéves történetét? 

 

A rendezvény keretében Hazuga Károly 

nyugállományú altábornagy, a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetségének elnöke a 

BEOSZ Közösségéért Érem arany fokozata 

elismerést adományozta Baráti Társaságunk 

tagjának, aki az elmúlt 5 évben minden, 

hatáskörébe tartozó feltételt biztosított számunkra 

mind az emléktábla elhelyezésével, mind a 

koszorúzásokkal, vagy a létesítménybe való 
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belépés engedélyezésével, és a baráti találkozó 

szakmai támogatásával kapcsolatban. 

 

Nagy Imre, a Hunyadi János Vendéglátó és 

Turisztikai Technikum és Szakképző Iskola volt 

igazgatója a honvédelem ügye, valamint a Bajtársi 

Egyesületek Országos Szövetsége céljai 

megvalósítása érdekében huzamosabb időn át 

végzett áldozatos, önzetlen munkájáért részesült 

a BEOSZ történetében első alkalommal átadott 

elismerésben.  

 

 November 28-án kooptálással kiegészült a 

Vezetőség. Erőss Ede az 5. önálló vegyi-, 

sugárfelderítő század volt katonája a szervezői 

feladatok ellátására kapcsolódott be a munkába. 

 

xxx 

 

Hogy mit hoz a jövő, nem tudhatjuk. 

 

Van remény azonban arra, hogy amíg 

megtehetjük, tovább megyünk ezen a nem kevés 

áldozatvállalást igénylő úton és megtaláljuk a 

módját annak, hogy saját kis 

katonatörténelmünket felelevenítve újra és újra 

találkozzunk, egy kicsit visszafiatalodjunk és 

nyomot hagyjunk Szekszárd helyőrség 

katonatörténelmében is.   


